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سرمقاله

لطفا کمی هوای سالم 
ادامه از صفحه یک

كارخانه ها،  عمومی،  نقل  و  حمل  وسایل 
انرژی های مصرفی و ... از جمله عواملی هستند كه 
نقش بسزایی در آلودگی هوا دارند و این موضوع را 
به یكی از چالش های اصلی زیست  محیطی كشور 
محیط  سازمان  همگان  نظر  از  اند.  كرده  تبدیل 
زیست به عنوان متولی اصلی دغدغه های محیط 
زیستی از جمله آلودگی هوا شناخته می شوند اما 
با بررسی های دقیق تر می توان به این نتیجه رسید 
كه آلودگی هوا یكی از بحران های اصلی كشور به 
شمار می رود كه نیازمند همكاری و تعامل همه 
سازمان های مرتبط و تمركز مسوولان كشور برای 

كاهش پیامدهای این پدیده است.
بر پایه آمارهای رسمی، آلودگی هوا سالیانه حدود 
هشت  میلیارد دلار خسارت می زند، معضل آلودگی 
هوا تاثیر مخربی بر روی محیط زیست از جمله 
سلامت  به  پدیده  این  دارد.  گیاهان  و  حیوانات 
و  افسردگی  و  می كند  وارد  خدشه  افراد  فیزیكی 
اختلال های روانی شهروندان را افزایش می دهد. 
بنابراین باید گفت آلودگی هوا یكی از معضل هایی 
است كه به افزایش هدررفت سرمایه ملی در كشور 
منجر می شود. بخش قابل توجهی از ناوگان حمل 
و نقل عمومی نیز با فرسودگی های زیادی مواجه 
است، این موضوع باعث ایجاد خطرهای زیست 
محیطی خواهد شد كه با توسعه و نوسازی وسایل 
حمل و نقل می توان سازوكارهایی جهت كاهش 

میزان آلایندگی فراهم آورد.
لطمه  نیز  اقتصاد  به  می تواند  هوا  آلودگی 
وارد سازد كه این امر ارتباطی مستقیم با زندگی 
نقش  نیز  صنایع  و  كارخانه ها  دارد.  شهروندان 
پررنگی در آلودگی هوا دارند و سلامت نیروی كار را 
تهدید می كنند كه می توان با بررسی دقیق علمی 
و ارائه راهكارهای موثر در این زمینه به كاهش این 
آموزشی  واحدهای  تعطیلی  كرد.  كمك  معضل 
در مدت آلودگی هوا هزینه  های افزایش فعالیت 
دارد.  دنبال  به  را  پیش بینی  نشده  زمان های  در 
خستگی و مشكل های ناشی از آلودگی هوا بر روی 
عملكرد شاغلان و فعالان مختلف نیز تاثیر منفی 
می گذارد. تخریب بی رویه ساختمان ها به دلیل 
ذرات معلق در هوا و تاسیسات شهری نیز از دیگر 
خسارت هایی به شمار می رود كه آلودگی هوا به 

وجود می آورد.
در پایان پرسش اساسی که مطرح می شود آن 
است که به راستی چه اقدامات اساسی تا کنون 
برای رفع بحران آلودگی هوا صورت گرفته است و 
چه نهاد و یا سازمانی باید برای این مساله پاسخگو 

باشد؟

خبر

خبر

تاکید بر تهیه نقشه راه همکاری های 
تهران – مسقط

معاون اول رئیس  جمهوری با اشاره به عزم راسخ 
و جدی مقامات ارشد ایران و عمان در توسعه و 
تعمیق روابط روز افزون اقتصادی و تجاری و رشد 
سال  اول  ماهه   ۸ در  مبادلات  حجم  ۴۱درصدی 
همکاری های  راه  نقشه  باید  کرد:  تأکید  جاری، 
اقتصادی بین تهران–مسقط هر چه سریع تر تهیه 
شود تا این اراده مسئولان رده بالای دو کشور به 
یک حرکت و گام بزرگ در ارتقاء همه جانبه روابط 

تبدیل شود.
دیروز  ظهر  مخبر  محمد  ایسنا،  گزارش  به 
)چهارشنبه( در دیدار با »قیس بن محمد الیوسف« 
وزیر تجارت، صنعت و توسعه سلطنت عمان با 
تأکید بر روابط دیرینه، تاریخی و برادرانه  دو دولت-

و  در طول دهه های گذشته  عمان  و  ایران  ملت 
قدردانی از مواضع سلطنت عمان در قبال جمهوری 
اسلامی ایران در مجامع و سازمان های بین المللی، 
تصریح کرد: نقطه  قوت روابط دو کشور در این بوده 
که در طول سالیان گذشته تحت تأثیر هیچگونه 
تحولات سیاسی قرار نگرفته و جمهوری اسلامی 
ایران همواره برگسترش همکاری ها با عمان تأکید و 

استقبال کرده است.
معاون اول رئیس  جمهوری با بیان اینکه روابط 
روابط  همپای  عمان  و  ایران  تجاری  اقتصادی 
نیافته است،  مستحکم و قوی سیاسی گسترش 
همکاری های  کمیسیون  اجلاس  برگزاری  افزود: 
برای  بستری  باید  سیزدهم  دولت  در  مشترک 
افزایش حجم مبادلات مالی، اقتصادی و تجاری 
شود چراکه افق جدیدی در مناسبات ایران و عمان 
در دولت سیزدهم باز شده است و تمامی تعهدات 
کاملا  را  کشور  دو  بین  شده  انجام  موافقات  و 

حمایت، پشتیبانی و پیگیری خواهیم کرد.
مخبر همکاری های صنعتی و معدنی بویژه ایجاد 
شهرک های صنعتی را ایده ای مهم در افزایش روابط 
دو کشور دانست و ادامه داد: با حل شدن مسائل 
بانکی و مالی، صدور مجوزها و تسهیل در رفت 
و بخش خصوصی  تجاری  هیأت های  آمدهای  و 
دو کشور، زمینه های سرمایه گذاری و صادرات و 
واردات فراهم خواهد شد. قیس بن محمد الیوسف، 
وزیر تجارت، صنعت و توسعه سلطنت عمان نیز 
در این دیدار تصریح کرد: سفر هیأت های بلندپایه 
سیاسی دو کشور و همچنین دیدار رهبر جمهوری 
ارادت،  نشانگر  عمان  سلطان  و  ایران  اسلامی 
علاقه مندی و محبت بین دولت و مردم و همچنین 
عمق استحکام و ریشه دار بودن روابط دو کشور 
است و سلطنت عمان همواره بر گسترش روابط 
تجاری و اقتصادی با توجه به ارتباطات گسترده 

سیاسی دو کشور تاکید ویژه ای دارد.
روابط  گسترش  در  باید  اینکه  بر  تأکید  با  وی 
تجاری و اقتصادی به دنبال مسیرها و راهکارهای 
جدید همکاری ایران و عمان باشیم، گفت: در طول 
دو سال گذشته اقدامات بسیار خوبی در زمینه های 
مبادلات، حل  در  دو کشور  ملی  ارز  از  استفاده 
تجاری،  مشترک  پروژه های  گمرکی،  مشکلات 
سرمایه گذاری های صنعتی و معدنی و حوزه انرژی 

و میادین مشترک گازی اتخاذ شده است.

یک عضو کمیسیون کشاورزی مجلس 
اعلام کرد

پرونده وزیر سابق کشاورزی در 
مسیر قضایی قرار دارد

چند روز پیش انتشار خبر فساد سه میلیارد 
دلاری در مجموعه چای دبش، مانند یک بمب 
در فضای رسانه ای کشور و در بین مردم صدا 

کرد. 
به گزارش انتخاب، ماجرا از این قرار است که 
شرکت چای دبش ابتدا چای ایرانی را با قیمت 
هر کیلو دو تا سه دلار صادر می کرده و سپس 
همان چای ایرانی صادرشده را با مقداری چای 
خارجی ترکیب  و مجددا با قیمت هر کیلو ۱۶ 
این طریق  از  تا ۱۷ دلار وارد کشور می کرده و 
به سود هنگفتی دست یافته است. این شرکت 
همچنین بخش اعظمی از ارز ترجیحی را که به 
بهانه واردات چای خارجی و ماشین آلات حوزه 
چای از دولت اخذ کرده، در بازار آزاد به فروش 

رسانده است. 
البته این نخستین فسادی نیست که در وزارت 
سال  می دهد.  رخ  سیزدهم  دولت  کشاورزی 
گذشته و در زمان زعامت جواد ساداتی نژاد بر 
وزارت کشاورزی نیز پرونده فساد ۱۱۰۰ میلیارد 
تومانی کوتاژ صوری نهاده دامی افشا شد . بر 
بدون  نهاده  تن  هزار   ۵۰۰ پرونده،  این  اساس 
اینکه وارد کشور شود، به قیمت ۱۱۰۰ میلیارد 
تومان در سامانه بازارگاه )سامانه متعلق به وزارت 
کشاورزی( به مرغداران و دامداران فروخته شده 

بود. 
سطح  این  در  اتفاقاتی  چنین  وقوع  قطعا 
طلایی  امضاهای  و  سبز  چراغ  بدون  گسترده 
مدیران نهادهایی چون وزارت جهاد کشاورزی، 

بانک مرکزی و گمرک غیرممکن بوده است . 
در همین رابطه غلامرضا نوری قزلچه، عضو 
گفت وگو  در  مجلس  کشاورزی  کمیسیون 
برخوردهای  خصوص  در  »انتخاب«  با 
اظهار  فسادها،  این  عاملین  با  صورت گرفته 
کرد: برای من باورش سخت بود که در زمان 
روی کار بودن دولت سیزدهم فسادی در حد 
دولت  این  زیرا  دهد،  رخ  دبش  چای  پرونده 
حال  و  سرمی دهد  فسادستیزی  شعار  مدام 
فساد  چنین  به  مبتلا  خودشان  اینکه  هضم 

شده اند، بسیار سخت است. 
وی افزود: اکنون حداقل انتظار این است که 
برخوردهای جدی قضایی نسبت به عوامل این 
برای  آرامش خاطری  یک  تا  انجام شود  فساد 
مردم باشد. اینکه هر روز یک موضوع جدیدی 
اذهان  تاثیری بسیار منفی در  برملا می شود، 
عمومی و نگاه مردم به دولتی دارد که شعار خود 
را فسادستیزی قرار داده بود . دولت باید ابعاد 
مختلف هر فسادی را برای مردم روشن کند، 
زیرا در غیر این صورت یک سال و نیم بعد در 
انتخابات با علامت  سوال های بزرگی از جانب 

مردم مواجه خواهد شد. 
عضو کمیسیون  کشاورزی مجلس تاکید کرد: 
یک بخشی از بار مسئولیت فساد چای دبش 
بر دوش افرادی است که دستی در انجام آن 
داشته اند و بخش دیگر متوجه کسانی است که 
باعث  افراد،  این  انتخاب  و  با حمایت، معرفی 
ایجاد چنین فسادی شده اند. هر جناح و جریان 
سیاسی که با انتخاب نادرست خود باعث بروز 
این فساد شده  است، باید متناسب با سهم خود 
مطرح  نظام  آبروی  بحث  زیرا  باشد،  پاسخگو 

است. 
و  مسئولین  است  ممکن  داد:  ادامه  نوری 
مدیران در وزارت کشاورزی، بانک مرکزی و سایر 
نهادها هیچ منفعتی از این فساد نصیب شان 
نشده باشد، اما به خاطر ضعف مدیریتی شان 
باید در بالاترین سطوح پاسخگو باشند. این فساد 
ناشی از ضعف مدیریتی دولت و عدم توجه به 
شایسته سالاری است  و حتی رئیس جمهوری نیز 
باید در مورد آن پاسخ بدهد. در این دولت توجه 
به حب وبغض های سیاسی و سهمیه بندی های 
جناحی به انتخاب افراد سالم و شایسته ترجیح 

داده شده است. 
برخوردهای  درخصوص  همچنین  وی 
انجام شده با ساداتی نژاد به دلیل ماجرای کوتاژ 
صوری نهاده، گفت: برکناری آقای ساداتی نژاد 
از وزارت کشاورزی به همین دلیل بوده است. 
البته تا جایی که من شنیده ام پرونده ساداتی نژاد 
در خصوص فساد کوتاژ صوری نهاده در مسیر 
قضایی نیز قرار گرفته است، اما چیزی در مورد 

نتیجه آن نمی دانم.

رئیس جمهوری دانشگاه را مرکز دانش و تولید علم 
در کشور دانست و گفت: دانشگاه به کشور قدرت 
می بخشد، نیروهای آموزش دیده و دانشمند و نخبه 
و کسانی که هم تخصص دارند و هم تعهد می توانند 
در عرصه های مختلف تحول آفرین باشند. قدرت 

علمی پیشران پیشرفت و توسعه در کشور است.
دانشگاه اتاق فکر و اندیشه ورزی دولت

وی در  ادامه با بیان اینکه دانشگاه تحول آفرین 
است، مطرح کرد: توانمندی کشور با علم و دانش و 
فناوری دارای اهمیت است.آینده ایران و ایران آینده 
را علم و دانش و تخصص همراه با تعهد رقم می زند 
و دانشگاه متکلف این مسئولیت مهم است. به جد 
معتقدیم دانشگاه اتاق فکر و اندیشه ورزی دولت 

است.
جنبش دانشجویی؛جنبش ضد استبداد و ضد 

استعمار
و  سیاسی  دانشجوی  اینکه  بر  تاکید  با  رئیسی 
فعال و جریان جنبش دانشجویی، می تواند ضد 
استبداد داخلی و استعمار خارجی باشد، اظهارکرد: 
برای  شناسی  مسئله  کنار  در  می تواند  دانشگاه 
حل مشکلات کمک کند. دانشگاه کانون فضیلت 
خواهی، اخلاق، ادب و کرامت انسانی و توجه به 
و  قانون  اجرای  به  توجه  و  خداخواهی  و  دیگران 
عدالت است و می تواند در این عرصه نقش آفرین 
باشد.جنبش دانشجویی، جنبش ضد استبداد و 
ضد استعمار است . دانشجوی سیاسی و فعال و 
جریان جنبش دانشجویی، می تواند ضد استبداد 

داخلی و استعمار خارجی باشد.
تقدیر رئیس جمهوری از دانشگاهیان برای ناامید 

کردن دشمن 
رئیس جمهوری با بیان اینکه سال گذشته دیدید 
که دانشگاه هدف بود، اظهار داشت:  باید صمیمانه 
از دانشجویان، اساتید و مدیران تشکر کنم که دشمن 
را ناکام گذاشتند و نگذاشتند به اهداف پلیدش برسد 
و او را ناامید کردند.دشمن چون نقش دانشگاه را 
فهمیده بود تلاش کرد دانشگاه را بهم بریزد و کسب 

علم و معرفت را مختل کند.
دانشگاه سیاسی است اما سیاست کار نه

آیت الله رئیسی با اشاره به اینکه دانشگاه سیاسی 
است اما سیاست کار نه؛ سیاسی یعنی اینکه نسبت 
به جامعه خود و نیازهای آن شناخت دارد، اظهار 
داشت: برخی ها فکر می کنند سیاسی بودن دانشگاه 
به معنای این است که دانشگاه به باشگاه احزاب 
سیاسی و دانشجویان پیاده نظام سیاسیون تبدیل 
شوند، ما این را سیاسی بودن دانشگاه نمی دانیم. 
و چهره های  نخبه  و  عالم  پرورش  دانشگاه  وظیفه 
و  دانشگاه  اما متاسفانه  پژوهشگر است  و  محقق 

کشور گرفتار مدرک گرایی شده است.
رکورد تجارت منطقه ای در ۴۰ سال اخیر شکست

رئیس جمهوری اظهار کرد: با وجود آنکه دشمن به 
دنبال ناامید کردن مردم ایران بود، اما امروز ۱۰ هزار 
شرکت دانش بنیان داریم و صادرات این شرکت ها به 
مرز ۲ میلیارد دلار رسیده است. در تجارت منطقه 
طی ۴۰ سال گذشته رکورد زدیم.بیش از ۶ هزار کارگاه 
و کارخانه تعطیل و نیمه تعطیل را در عرصه تولید 
فعال کردیم.دولت دنبال این است که در عرصه های 

مختلف فعالیت داشته باشد و در این جهت دشمن 
موفق نشد مردم را ناامید کنند.

حتما سر اژدهای هفت سر فساد را قطع خواهیم 
کرد

خواهی،  زیاده  اینکه  بیان  با  جمهوری  رئیس 
روی  پیش  توجهی  قابل  موانع  فساد  سوداگری، 
ماست، گفت: در دستگاه قضایی هم که بودم اعلام 
به  مختلف  عرصه های  در  سوداگر  افراد  که  کردم 
دنبال این هستند که با فساد جیب خود را پر کنند و 
این موضوع حتی در زمان جنگ هم وجود داشت.از 
روز اول در دولت اعلام کردیم که حتما سر اژدهای 
هفت سر فساد را قطع خواهیم کرد و اجازه نخواهیم 
داد فساد در هیچ جایی از کشور لانه کند.هرجا که 
من فساد ببینم و دولتمردان ما در هر جایی از ادارت 
و سازمان ها فساد را ببینند موظف به برخورد با آن 

هستند.
وی اظهار داشت: در ایام انتخابات وعده دادم که 
رئیس دولت باید اولین مدعی فساد در کشور باشد 
این در دولت سیزدهم محقق شد. تمام کسانی  و 
که به نام دولت کار می کنند باید نسبت به فساد 
حساسیت داشته باشند.در گزارش اخیر فساد در 
واردات چای نخست دولت پیشقدم شد و شناسایی 
و پیگیری کرد و دست اندرکاران را عزل و پرونده را به 

دست دستگاه قضا سپرد.
رئیسی با تاکید بر اینکه امروز ملت ایران با اقتدار 
اهداف خود را دنبال می کنند و کار در عرصه های 
مختلف پیش می رود، اظهار کرد: برخی به دنبال این 
بودند که بگویند اقتصاد کشور دچار فروپاشی خواهد 
شد اما امروز شاهدیم که قطار پیشرفت اقتصادی در 
عرصه های مختلف در کشور در حال حرکت است 
با ریل گذاری که انجام شده  و این قطار پیشرفت 
هرگز دچار وقفه و کندی نخواهد شد زیرا اراده مردم 
آن است که این قطار پیشرفت حرکت کند. موانع 
دشمن موجب کندی حرکت کشور نخواهد شد زیرا 
به سخن رهبر معظم انقلاب ایمان داریم و خسته و 

ناامید نخواهیم شد.
رئیس جمهوری با بیان اینکه در ابتدای دولت ۲۴۰ 
هزار مسکن مهر ناتمام وجود داشت،گفت: تا امروز 
۱۰۷ هزار مسکن را تحویل متقاضیان دادیم و الباقی 
آن را هم تا اوایل سال آینده برنامه ریزی کرده ایم.

امروز ۵۲ هزار هکتار زمین در سراسر کشور آماده 
برای واگذاری به متقاضیان داریم.

است  دولت  وعده  مسکن  داد:  ادامه  رئیسی 
برخی در ده روز اول دولت می گفتند از وعده ۴ 
دولت  هنوز  درحالی که  خبر!  چه  مسکن  میلیون 
در  کشور  در  مسکن  بود.رشد  نشده  تشکیل 

و  بود  درصد   ۱۳ ۱۵و  منفی   ۹۹  ،۹۸ سال های 
امروز رشد منفی به رشد مثبت ۳.۲درصد رسیده 
که  سنواتی  در  مسکن  نساختن  و  است کمبود 
مغفول مانده بود باید جبران شود.دولت شجاعانه 
در این عرصه وارد شد.۱میلیون و ۹۰۰ هزار مسکن 

در حال ساخت است.
برخی استان ها با کمبود نیروی کار مواجه اند

رئیسی تاکید کرد: در اشتغال عقب نیستیم و آمار 
کاهش بیکاری را نشان می دهد و اکنون نرخ بیکاری 
به طور متوسط ۷.۹ درصد است که در بعضی از 
استان ها این آمار ۵ یا ۶ درصد است و حتی برخی 
هستند.درباره  کار  نیروی  دنبال  به  استان ها  از 
کردیم  اقداماتی  نیز  تحصیلکرده  نیروهای  اشتغال 
مانند آنچه در بخش صنعت انجام دادیم و ۵ هزار 
بورسیه صنعت داریم.درباره نخبگان تمام کسانی که 
تحت پوشش بنیاد ملی نخبگان هستند به عنوان 
دانشگاه های  در  جذب  حال  در  علمی  هیات های 

کشور هستند.
رئیس جمهوری تصریح کرد:  بدون تعارف می گویم 
یکی از شاخص های نخبگی را وطن دوستی می دانم.
نخبگی اجازه می دهد که خدمت به کشور را رها کنید 
و به این بهانه که فلان جا مقداری بیشتر به من پول 

می دهد پس به آنجا بروم؟

رئیس کمیسیون اصل نودم مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه این 
کمیسیون ترک فعل های دستگاه های متولی مقابله با آلودگی هوا را به 
دستگاه قضایی ارائه می کند، گفت: باید با اشخاص حقیقی و حقوقی 

و متولیان آلودگی هوا برخورد قضایی شود.
نصرالله پژمان فر در گفت وگو با ایسنا با اشاره به معضل آلودگی 
هوا گفت: خسارات و آسیب های جانی و مالی ناشی از آلودگی هوا 
قابل ارزیابی و شناسایی نیست. آمارهای ارائه شده نیز براساس آمار 
آرامشتان ها از میزان فوتی ها و تعداد بیماران مراجعه کننده به مراکز 
درمانی و بیمارستان ها است و شامل افرادی نمی شود که از صدمات 
ناشی از آلودگی هوا فوت نکرده و یا کارشان به بیمارستان کشیده نشده 
است. وی با بیان اینکه آلودگی هوا باعث کاهش عمر افراد می شود 
گفت: این میزان تاثیر هم قابل اندازه گیری هم نیست لذا نمی توان به 
صورت دقیق عدد و ارقامی از صدمات ناشی از آلودگی هوا را بیان کرد.
این نماینده مجلس با یادآوری قانون نحوه جلوگیری از آلودگی هوا 
با این مصوبه، فضای قانونی برای  مصوب سال ۷۴ مجلس گفت: 
جلوگیری از آلودگی هوا ایجاد شد منتهی هیچ اقدام قابل توجه و 
بازدارنده ای برای مقابله با آلودگی هوا شکل نگرفت. در همان زمان 
شکایات زیادی به کمیسیون اصل ۹۰ مبنی بر چرایی اجرا نشدن این 
قانون مطرح شد. رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه موضوع آلودگی هوا پرونده جاری مجلس در ادوار مختلف 
بوده است، گفت: ترک فعل دستگاه های مختلف درباره آلودگی هوا 
منجر به شدت پیدا کردن مشکلات ناشی از آلودگی هوا و تبعات آن 
در جامعه شد لذا مجلس و کمیسیون اصل در سنوات مختلف از 
طریق سازمان بازرسی و دیوان محاسبات و سایر دستگاه های مرتبط 
پیگیری کرد و ضمن درخواست ارائه گزارش از دستگاه ها، بر لزوم 

برخورد قانونی دستگاه های قضایی و سازمان بازرسی و دیوان محاسبات 
با متخلفان تاکید شد. وی بیان کرد: کمیسیون اصل نود براساس 
و  گروهی  به صورت  و چه  فردی  به صورت  مردم چه  شکایت های 
همچنین شکایات نهادهایی همچون سازمان محیط زیست، اقداماتی 
را در سه دسته انجام داد؛ در گام اول بعد از تعیین احکام قانونی 
مرتبط با موضوع آلودگی هوا و شناسایی متولیان اجرای این احکام، با 
آن دستگاه ها مکاتبه شد و از تک تک دستگاه ها خواستیم که گزارش 
خود را ارائه کنند. در همین راستا جلسات متعددی نیز شد پس هیچ 
دستگاهی نمی تواند مدعی باشد که متوجه وظایف قانونی خود نبوده 

چون هشدارهای لازم از ناحیه کمیسیون اصل ۹۰ داده شده است.
از دستگاه های  پیگیری کردن  بر  ناظر  اقدام دوم  افزود:  پژمان فر 
نظارتی است.این پیگیری از دیوان محاسبات و سازمان بازرسی صورت 
گرفته که آیا ورود درستی داشته و برخورد لازم انجام شده است؟ به 
نظرم در این بخش اقدام لازم منجر به بازدارندگی و حداقل کند شدن 
روند آلودگی هوا انجام نشده است. وی ادامه داد: اقدام سوم تهیه 
گزارش های نظارتی به عنوان اصلی ترین کار کمیسیون اصل ۹۰ بود؛ ما 
عملکرد دستگاه های مرتبط را آسیب شناسی کرده که گزارش آن هم در 
صحن علنی مجلس قرائت شده است. این گزارش به عنوان یک سند 
در ارتباط با کوتاهی های دستگاه ها ارائه شده است. در سنوات مختلف 
یعنی ار سال ۷۷ مکاتباتی با رئیس جمهوری و رئیس قوه قضائیه برای 

پیگیری این معضل شده است.
رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی با یادآوری گزارش 
کمیسیون اصل ۹۰ گفت: کمیسیون اصل ۹۰ در سال ۹۸ گزارش 
آلودگی  جامعی درباره راهکارهای عملی مقابله و مدیریت معضل 
هوا قرائت کرد. انتظار می رفت با توجه به تمامی هشدارها و تذکرها، 

قوه مجریه نسبت به این مسئله جدی تر باشد بوده و شهرداری ها به 
خصوص در کلانشهرها مدیریت بهتری برای تغییر شرایط داشته باشند 
اما متاسفانه هیچگونه تغییر رویه ای در دستگاه های متولی در صنعت 
خودروسازی، کیفیت سوخت و مصرف مازوت و امثالهم شکل نگرفت.

پژمان فر همچنین با اشاره به گزارش کمیسیون اصل ۹۰ در سال 
۱۴۰۲ گفت: گزارشی در ششم تیرماه سال گذشته درباره آلودگی هوا در 
صحن علنی مجلس قرائت شد. در این گزارش ضمن ارائه علل وخیم 
شدن آلودگی هوا و معضلات در پی آن، راهکارهای عملی در ۲۳ بند با 
تعیین ۹ وزارتخانه و سازمان ها و نهادها بود. همه این وظایف در تاریخ 
۲۸ شهریور ۱۴۰۲ طی مکاتبه ای به دستگاه های مرتبط ارائه شد و به آنها 
تذکر دادیم که کوتاهی ها و ترک فعل های آنها باعث این شرایط شده 
است. مکاتباتی با این ۹ وزارتخانه و سازمان داشتیم که متاسفانه برخی 

از دستگاه ها توضیحات خود را ارائه نکردند.
پژمان فر یادآور شد: در این بین برخی کارها برای مقابله با آلودگی 
هوا هزینه ندارد همچون اینکه یک کارخانه می تواند در مجازی خروجی 
گازهایش فیلتری ی ای کاهش آلودگی ها تعبیه کند چون استفاده از 
فیلترها در کوره ها و ذوب فلزات در کاهش آلودگی هوا تاثیرگذار است. 
این موضوعات گذشت پس قطعا برخورد قضایی  از کنار  نمی توان 
با متولیان آلودگی هوا ضروری است که شامل اشخاص حقیقی و 
آلودگی هوا  برای جلوگیری  اقداماتی  حقوقی می شود که می توانند 

صورت گیرد اما کوتاهی کرده و این کار را انجام نمی دهند.
وی در پایان گفت: کمیسیون اصل ۹۰ گزارش های خود را درباره 
آلودگی هوا و کوتاهی های صورت گرفته درباره متولیان امر را به قوه 
قضائیه ارجاع داده اما اطلاعی از بررسی این گزارش نداریم. قوه قضاییه 

بازخوردی از بررسی گزارشی به ما نداده است.

رئیس جمهوری در مراسم بزرگداشت روز دانشجو:

سراژدهایهفتسرفسادراقطعمیکنیم
گروه سیاسی - مراسم بزرگداشت ۱۶ آذر و روز دانشجو امروز با حضور رئیس  جمهوری در دانشگاه شهید بهشتی برگزار شد، رئیس جمهوری در این مراسم 
با تاکید بر اینکه دانشجو فقط در۱۶ آذر نباید مورد توجه قرار گیرد، گفت: دانشجویان قشری پیشتاز هستند که جامعه و نیاز آن را می شناسند و برای رفع 
نیاز جامعه آماده هستند. دانشجو در جایگاه روشنفکری باید ببیند، قبل از اینکه دیگران ببینند و شرایط جامعه را خوب درک کند و در زمان لازم مطالبه گری 

و حق خواهی کند و نسبت به اصلاح امور حساس باشد.

بایدبامتولیانآلودگیهوابرخوردقضاییشودرئیس کمیسیون اصل نود مجلس اعلام کرد

رئیسی گفت:  از 
روز اول در دولت 
اعلام کردیم که 

حتما سر اژدهای 
هفت سر فساد را 
قطع خواهیم کرد 
و اجازه نخواهیم 

داد فساد در هیچ 
جایی از کشور 

لانه کند.هرجا که 
من فساد ببینم و 
دولتمردان ما در 

هر جایی از ادارت 
و سازمان ها فساد 

را ببینند موظف 
به برخورد با آن 

هستند

غلامرضا ظریفیان فعال سیاسی اصلاح  طلب در گفت وگویی در پاسخ به این سوال که از 
دو سال پیش که روند یکدست سازی شکل گرفته تا امروز برخلاف اهداف از پیش تعیین 
شده شاهد اختلافات زیادی بین اصولگرایان در قوای مختلف بودیم تحلیل شما درباره این 
موضوع چیست، گفت: ببینید آنچه که در  حال  حاضر رخ داد، سابقه دارد. یعنی در گذشته 
در دو، سه دهه قبل هم چنین تلاشی صورت گرفت اما به دلایل عدیده ای موفق نشد. اما 
در دوره آقای احمدی نژاد تلاش شد که در عرصه سیاست ورزی و به ویژه مدیریت از سوی 
حاکمیت، یکدستی صورت بگیرد که حاصل آن را دیدیم که این یکدستی نه تنها جامعه ما 
را به توسعه نرساند و شتاب آن را بیشتر نکرد، بلکه آن را مهار و شکاف های آن را به شدت 
تقویت کرد و در نهایت، در طلایی ترین دوره اقتصادی کشور، به دلیل توهمی که در رابطه با 
آثار یکدست سازی بود، آن دوره طلایی به جای فرصت تبدیل به تهدید شد و چه فسادهای 
اقتصادی، اجتماعی و سیاسی رخ داد. درواقع حاصل آن یکدست سازی به جای آنکه منجر 
به همبستگی اجتماعی شود، به همبستگی اجتماعی به شدت آسیب زد و ما با نوعی کاهش 

محسوس سرمایه اجتماعی مواجه شدیم.
به گزارش ایلنا، وی افزود: متأسفانه این نگاه علیرغم آن تجربه تلخ و تجربه ای که به جای 
اینکه ملت و جامعه، اقتصاد و سیاست را به جلو پرتاب کند، ما را به عقب راند، دوباره در 
دوره جدید تکرار شد و حتی بحث یکدست سازی به سمت مرحله غلیظ تر شدن و با ادبیات 
ترمونولوژی »خالص سازی« رفته است. گویی توهم اینکه ما با یکدست سازی می توانیم هم به 

برنامه ها انسجام ببخشیم و هم به اقدامات سرعت ببخشیم، صورت گرفت. 
وی افزود: به ویژه درعرصه اقتصادی شاهد این هستیم که جامعه با چه مشکلات بنیادینی 

روبه رو می شود و این نظام حکمرانی در عمل نشان داده که نمی تواند از این مسأله ها گره گشایی 
کند. برای فهم مهم ترین عامل آن باید به پرسش اولیه شما برگردیم این جامعه متکثر و متنوع 
است؛ جامعه ای که در درون آن با نیروهای توانمندی در عرصه های دانشگاهی، آموزش و 
پرورش، هنری و فرهنگی، اقتصادی و سیاسی روبه رو هستیم و به دلیل آنکه این افراد در 
جامعه امکان تأثیرگذاری، تصمیم گیری و تصمیم سازی را نمی بینند، شاهدیم که چگونه 
مهاجرت می کنند و همین نیروها جذب سیستم های دیگر می شوند و روز به روز مهاجرت 
به شدت در عرصه پزشکی، اساتید دانشگاه و حتی در عرصه تکنسین ها و سطوح کاربردی تر 
افزایش پیدا می کند. بنابراین در این جامعه به این تنوع، تکثر و این پیشینه فرهنگی قطعا 
هیچ جریانی حتی اصلاح طلبان، این صلاحیت را ندارند که فقط به اتکای خودشان جامعه را 
مدیریت کنند چه برسد به اینکه یک جریان در اقلیت با توانایی های محدود و توهمات بسیار 
بخواهد این جامعه را رهبری و راهبری کند. حاصل آن هم همین اتفاقی است که در کشور 
ما رخ داده است، سرمایه اجتماعی ما به شدت آسیب دیده و متأسفانه احتمالا این کاهش 
سرمایه خود را در رخدادهای مهمی که در پیش داریم، به خصوص انتخابات نشان خواهد داد.
ظریفیان در پاسخ به این سوال برخی در بدنه جامعه این تصور را دارند که اختلافات 
بین دولت، مجلس و قوه قضائیه نوعی دعوای تصنعی برای جلب توجه و مشارکت مردم 
است و برخی معتقدند این ها نشانه های اختلافات عمیق تری است، گفت: اساسا بنیان 
این نگاه که ما می توانیم با یک انسجام متکی بر اقلیت، جامعه را مدیریت کنیم، زیرسوال 
است. در هیچ جای دنیا این اتفاق نیفتاده، هرجا یک اقلیتی خواسته این اتفاق را انجام 
دهد، در نهایت جامعه را دچار بحران های بنیادین و فروپاشی کرده است. ممکن است در 

یک بخش هایی تظاهر به دوگانگی هم باشد، اما طبیعی است که عرصه سیاست ورزی، 
عرصه تکثر و اختلاف دیدگاه است. تا دیروز جریانی که حاکم می شد می توانست با اتکای 
رقیب یا رقبایش وحدت شکلی داشته باشد، امروز که فقط خودش در میدان است و 
رقیبی را برای خودش قرار نداده، طبیعتا در درون این مجموعه رقابت های جدی در حال 

شکل گیری است. 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب مطرح کرد
خالصسازیبهسمتمرحلهغلیظتریرفتهاست
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